



CONFERENCE OF INGOs
OF THE COUNCIL OF EUROPE

CONFERENCE DES OING DU
CONSEIL DE L'EUROPE

Gender Equality Expert

In co-operation with the Parliamentary Assembly Committee on Equality and Non-Discrimination

"Women's mobilization in Europe: What impact on policies?"

27 June 2017, 13.00, Palais, Room 2

(Sandwiches served outside the meeting room at 12.40)

Open to public and press

Moderator: Anne NEGRE, Gender Equality Expert of the Conference of INGOs

Chair: Anna RURKA, President of the Conference of INGOs

Opening: Elena CENTEMERO, Chairperson, PACE Committee on Equality and Non-Discrimination

Speakers:

1. Czarny Protest in Poland

Barbara NOWACKA, Isabela Jurga Nowacka Foundation, Warsaw

Agnieszka POMASKA, Member of Polish Parliament, Member of PACE Committee on Culture, Science, Education and Media

2. Repeal the 8th in Ireland

Ailbhe SMYTH, Convener, Coalition to Repeal the Eighth Amendment, Ireland

Maura HOPKINS, Member of Irish Parliament, Member of PACE Committee on Culture, Science, Education and Media

3. Protecting girls from child marriage in Turkey

Irem MIRZAI, Turkish Association of University Women

Gülsün BİLGEHAN, Member of Turkish Parliament, Chairperson of PACE Sub-committee on Media and Information Society, Member of PACE Committee on Equality and Non-Discrimination

4. Women walk out for equal pay in Iceland

Dagný Ósk ARADÓTTIR PIND, Women's right Icelandic Association

Pórhildur Sunna ÆVARSDÓTTIR, Member of Iceland Parliament, Chairperson of Iceland Delegation to PACE

MODERATEURS / MODERATORS



ANNA RURKA est née le 20 mars 1978 à Varsovie. A la base, pédagogue sociale formée à l'Université de Varsovie, la pédagogie sociale appliquée au travail social reste toujours une source d'inspiration dans son travail quotidien. Cette discipline permet de penser le sens et les méthodes de mobilisation des ressources existantes dans le milieu de vie de la personne et des groupes pour qu'ils soient de véritables acteurs du processus de participation dans la sphère privée et publique.

En 2000, tout en faisant le Master en Pédagogie à l'Université de Varsovie, elle décide de faire une année d'échange dans le programme Erasmus. Très rapidement, la découverte de la réalité sociale en

France avec sa dimension interculturelle l'incite à explorer le travail social en France, dans le domaine du travail éducatif de rue. Elle se rappelle de ce temps avec beaucoup de plaisir : le temps passé dans les quartiers avec les habitants et la nécessité d'inventer toujours de nouvelles opportunités afin d'optimiser les chances de réussite de ces jeunes et des familles vulnérables. En 2001, elle rentre en Pologne pour finir le Master et tout de suite après, elle entreprend les études doctorales à Nanterre. Elle obtient un contrat de recherche lui permettant de se consacrer entièrement à la recherche doctorale qui portait sur l'efficacité des mesures éducatives du point de vue des parents et des professionnels. En 2006, une fois la thèse soutenue, avec le titre de docteur, elle revient « dans la rue » auprès des jeunes, tout en étant impliquée dans de nouveaux projets académiques. En 2008, Anna Rurka est recrutée à l'Université Paris Ouest la Défense en qualité de Maîtresse de conférences en sciences de l'éducation, dans l'équipe de recherche Education familiale et interventions sociales auprès des familles. Toujours en poste, ses centres d'intérêt professionnel et ses publications concernent la participation à l'évaluation des dispositifs des personnes accompagnées en travail social, l'accès aux droits des groupes vulnérables, l'analyse systémique et institutionnelle des relations du pouvoir dans le domaine des politiques publiques. En 2003, elle rejoint le Comité européen d'action spécialisée pour l'enfant et la famille dans leur milieu de vie (EUROCEF), OING créée en 1998 et ayant obtenu le statut participatif auprès du Conseil de l'Europe en 2003. Très rapidement, elle en devient Présidente et depuis 2005, s'implique dans les activités de la Conférence des OING dans le domaine des droits des enfants. En janvier 2015, elle est élue Présidente de la Conférence des OING du Conseil de l'Europe. Elle articule ses engagements pour la Conférence des OING avec son travail académique en France, en Pologne ainsi que dans d'autres pays de l'Europe.

ANNA RURKA was born in Warsaw on 20 March 1978. Given her original training at Warsaw University as a social education worker, social education applied to social work remains a source of inspiration for her daily work. It provides a basis for focusing on the purpose of and methods for mobilising the resources available in individuals' and groups' living environments so that they can become real players in the process of participation in the private and public sphere. In 2000, while studying for a master's degree in education at Warsaw University, she decided to go on an Erasmus programme exchange year. Direct contact with social realities in France and their intercultural dimension very quickly encouraged her to explore social work in France, in the area of street education work. She has good memories of that period, in particular in terms of the time spent with residents in urban neighbourhoods and of having constantly to come up with fresh opportunities to optimise those vulnerable young people's and families' chances of success. She returned to Poland to complete her master's studies in 2001 and began doctoral studies in Nanterre immediately thereafter. She obtained a research contract, which enabled her to devote herself entirely to doctoral research on the effectiveness of educational measures from the point of view of parents and professionals. In 2006, having completed her doctorate, she returned to street work with young people, while also being involved in new academic projects. In 2008, Anna Rurka was appointed at the University Paris Ouest Nanterre La Défense as Senior Lecturer in

Education Science, in the family education and family social work research team. She still holds that post, and her research focus and publications involve participation in assessing measures for people receiving social work support, access to rights by vulnerable groups and systemic and institutional analysis of the power dynamics in public policies. In 2003, she joined EUROCEF (European Committee for Home-based Priority Action for the Child and the Family), an INGO set up in 1998 and granted participatory status with the Council of Europe in 2003. She very quickly became its Chair, and has been involved in the Conference of INGOs' activities concerning children's rights since 2005. In January 2015, she was elected President of the Conference of INGOs of the Council of Europe. She combines her commitments at the Conference of INGOs with her academic work in France, Poland and other European countries.



ELENA CENTEMERO, member of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe since 2013, Chairperson of the Committee on Equality and Non-Discrimination, elected in January 2016. Elena Centemero (Italy, EPP/CD), Member of Parliament since 2008, studied at the Catholic University of the Sacred Heart, Milan and at the New York City University's Hunter College. She taught classical studies and languages in high schools from 1993 to 2012 and then became a head teacher. Elena Centemero is a member of the Committee on Constitutional Affairs and the Committee on Culture of the Italian Parliament (and chairs her political group Forza Italia within the latter). She is in charge of school and education policies for her party.

ELENA CENTEMERO est membre de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe depuis 2013, ée présidente de la commission égalité et non-discrimination de l'ACPE en janvier 2016. Elena Centemero (Italie, PPE / DC), est élue du Parlement italien depuis 2008. Elle a étudié à l'Université catholique du Sacré-Cœur, à Milan et au Hunter College de l'Université de New York City. Elle a enseigné des études et des langues classiques dans les écoles secondaires de 1993 à 2012, puis est devenue une enseignante principale.. Elena Centemero est également membre de la commission des affaires constitutionnelles et de la commission de la culture du Parlement italien (et préside son groupe politique Forza Italia dans ce dernier). Elle est responsable des politiques scolaires et éducatives pour son parti.



ANNE NEGRE, Docteure en droit, Avocate au Barreau de Versailles, elle enseigne à l'Université Paris 1-Panthéon-Sorbonne, France. Elle est engagée dans l'égalité des droits entre les femmes et les hommes, a dirigé GWI présente dans 70 pays fondée en 1919, défendant l'éducation et les droits des femmes. Sa branche européenne, University Women of Europe a porté sa candidature comme Experte Egalité entre les Femmes et les Hommes de la Conférence des OINGs du Conseil de l'Europe qui l'a élue. Chevalière de la Légion d'Honneur Chevalière de l'Ordre National du Mérite.

Doctor in law, Barrister at the french Bar of Versailles, France, ANNE NEGRE is teaching at University Paris 1-Panthéon-Sorbonne. She is engaged on equality of rights between women/men. She has led an INGO founded in 1919, present in 70 countries, dedicated to education and rights. Its regional

group, University Women of Europe has supported her candidacy in 2015 as the Gender Expert of the Conference of INGOs of the Council of Europe where she has been elected .

POLOGNE / POLAND

BARBARA NOWACKA, après des études d'informatique et de gestion, elle est Chancelière d'un Institut Universitaire. Elle milite dans la Fédération des Femmes de Pologne, et au Planning Familial. Elle crée la Fondation Izabel Jaruga Nowacka en hommage à sa mère. Elle est engagée politiquement. En janvier 2017 elle reçoit à Paris le Prix Simone de Beauvoir pour la liberté des Femmes au nom de l'association au nom de l'association Sauvons les femmes, Ratujmy Kobiety.



BARBARA NOWACKA, after studies of computing and management, she is Chancellor of a University Institute. She militates in the Federation of the Women of Poland, and in the Family planning. She creates the Izabel Jaruga Nowacka foundation in homage to her mother. She is politically committed. In January, 2017 she receives in Paris the Price Simone de Beauvoir for the freedom of the Women in the name of the association in the name of the Association Save the women, Ratujmy Kobiety.



AGNIESZKA POMASKA est une parlementaire polonaise, membre de la délégation de l'ACPE depuis 2016. Elle est membre de la commission culture, science, éducation et média et de la sous commission sur le Prix de l'Europe.

Agnieszka Pomaska vice championne du monde de voile, a fait des études de Sciences Politiques. Elue de Gdansk, avant de devenir Parlementaire

AGNIESZKA POMASKA is a Polish parliamentarian and member of the PACE delegation since 2016. She is a member of the Culture, Science, Education and Media Commission and the Europe Prize Subcommittee. Agnieszka Pomaska, a world sailing champion, studied Political Sciences. Elected from Gdansk, before becoming a Member of Parliament

IRLANDE / IRELAND



AILBHE SMYTH est une militante féministe, LGBT, et avec les socialistes pendant de nombreuses années. Fondatrice de Women's Studies à l'University College de Dublin (UCD), elle a quitté le milieu universitaire en 2006 pour travailler avec les organisations de communautés de femmes et dans la politique des mouvements sociaux. Ailbhe Smyth a écrit sur le féminisme, la politique et la culture en Irlande et contribue régulièrement aux médias sociaux ainsi que dans le débat public en Irlande. Elle a participé de manière centrale à la campagne victorieuse du référendum pour le mariage homosexuel en 2015. Ailbhe Smith préside la Coalition "Repeal the Eight Amendment" pour le droit à l'avortement en Irlande.

AILBHE SMYTH has been active in feminist, LGBT and socialist politics for many years. The founding head of Women's Studies at University College Dublin (UCD), she left academia in 2006 to work with women's community organisations and in social movement politics.

Ailbhe Smyth has written about feminism, politics and culture in Ireland and is a regular contributor to broadcast and social media as well as public debate in Ireland. She was centrally involved in the victorious referendum campaign for same-sex marriage in 2015. A women's right to choose activist for over 35 years, Ailbhe chairs the Coalition to Repeal the Eighth Amendment which is campaigning for the right to abortion in Ireland.



MAURA HOPKIN est membre de la Délégation irlandaise à l'Assemblée Parlementaire du Conseil de l'Europe depuis 2016. Elle est membre de la Commission de la Culture, de la Science, de l'éducation et des médias.

MAURA HOPKINS is a member of the Irish Delegation of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe since 2016. She is member of the Committee on Culture, Science, Education and Media.



TURQUIE / TURKEY

İREM MIRZAI est une psychologue qui pratique depuis plus de 10 ans et travaille avec des enfants, des jeunes et des adultes vulnérables et à risque qui ont été exposés à des traumatismes complexes et à des troubles co-morbides. Elle a travaillé professionnellement avec diverses ONG nationales et internationales dans plusieurs projets en Turquie et au Moyen-Orient. Son expertise se concentre principalement sur différents aspects de la migration, de la protection et de la santé mentale et des programmes psychosociaux pour les groupes vulnérables. Elle est membre de l'Association Turque des Femmes Diplômées des Universités, branche turque de University Women of Europe depuis 2015.

İREM MIRZAI is a psychologist who has been practicing for over 10 years and is working with vulnerable and at risk children, youth and adults who have been exposed to complex trauma and co-morbid disorders. She has been working professionally with various national and international NGOs in several projects in Turkey and in the Middle East. Her expertise focuses mainly on different aspects of migration, protection and mental health and psychosocial programs for vulnerable groups. She is a member of Turkish Association of University Women, turkish branch of University Women of Europe since 2015.



GÜLSÜN BILGEHAN est née à Ankara a grandi dans une famille politique. Elle est diplômée de l'Institut des Sciences Politiques de Paris. Gülsun Bilgehan est une écrivaine aussi bien qu'une académicienne. Elle a été élue pour quatre mandats législatifs consécutifs à la Grande Assemblée Nationale de Turquie de la circonscription d'Ankara. Gülsun Bilgehan est membre et associée honorifique de l'Assemblée Parlementaire du Conseil de l'Europe. Elle est l'ancienne présidente de la Commission de l'Égalité et la Non Discrimination l'APCE et actuelle présidente du sous-comité de la Société des médias et de l'information. Son travail interfère sur les droits des femmes, notamment en mettant l'accent sur la "Violence contre les femmes". Elle a été récompensée par la médaille «Pro Merito» de l'ACPE et elle a été décorée de Légion d'honneur par la France en 2006.

GÜLSÜN BILGEHAN was born in Ankara and grew up in a political family. She graduated from the Paris Institute of Political Sciences. Mrs. Bilgehan is an author as well as an academician. She has been elected for four consecutive legislative terms to the Grand National Assembly of Turkey from Ankara constituency. Mrs. Bilgehan is a member and honorary associate of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe. She is the former chairwoman of the Committee on Equality of PACE and current chairwoman of the Media and Information Society subcommittee. She has vast interferences on women's rights especially focusing on "Violence Against Women". She was awarded with the "Pro Merito" medal by PACE and was honored with the "Legion d'Honneur" of France in 2006.

ISLANDE / ICELAND



DAGNÝ OSK ARADOTTIR est avocate en Islande. Elle travaille pour l'Union des travailleurs de l'électricité en Islande. Auparavant, elle travaillait à l'Université d'Islande, en tant que responsable de l'égalité et avant elle s'intéressait au marketing et à la communication.

Elle siège au conseil d'administration de l'Association des Droits des Femmes. Elle a été active dans la lutte pour l'égalité depuis plusieurs années. Elle écrit fréquemment des articles pour les médias et parle lors des événements liés à l'égalité. Elle a également été membre des conseils d'administration de l'Association Féministe en Islande et de l'Association des femmes avocates. Plus jeune, militait

dans la politique étudiante de son Université. En Islande

DAGNÝ OSK ARADOTTIR is a lawyer and an attorney from Iceland. She works for the Union of electrical workers in Iceland. Previously she worked at the University of Iceland, as Equality officer and before that in marketing and communications. She sits on the board of the Women's rights association. She has been active in the fight for equality for a number of years. She frequently writes articles for the

media and speaks at equality related events. She has also been on the boards of the Feminist association in Iceland and the Association of female attorneys. Previously she was active in student politics at the University of Iceland.



THORHILDUR SUNNA ÆVARSDOTTIR est présidente de la Délégation islandaise à l'Assemblée Parlementaire du Conseil de l'Europe depuis mars 2017. Elle siège à la Commission des Questions Politiques et de la Démocratie ainsi que dans la Commission des Questions Juridiques et des Droits de l'Homme. Elle siège au Comité des affaires intérieures, Justice et éducation du Parlement d'Islande, Althingi.

C'est une avocate internationale, spécialisée en droit pénal international et droits humains. Avant d'être élue au Parlement pour le Parti pirate en octobre 2016, elle travaille en qualité de journaliste d'investigation, chercheuse et militante des droits humains en Islande.

ÞÓRHILDUR SUNNA ÆVARSDÓTTIRIS is the Chairperson of the Icelandic Delegation to the Parliamentary Assembly of the Council of Europe since last March, and sits in the Committee for Political Affairs and Democracy as well as the Committee for Legal Affairs and Human Rights in that capacity. Currently, Þórhildur Sunna Ævarsdóttir sits in the Committee for Home Affairs (Justice and Education) in the parliament of Iceland, Althingi.

She is an international lawyer, specialized in international criminal law and human rights. Before being elected to Parliament for the Pirate Party in October 2016 she worked as an investigative journalist, researcher and human rights activist in Iceland.